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گفت وگوی وزرای خارجه عراق و عربستان 
درباره ایران

وزارت خارجه عراق اعلام کرد که وزیران خارجه عراق و عربستان در خصوص 
نتایج ســفر فواد حســین به تهران رایزنی کردند. به گزارش ایســنا به نقل از 
خبرگزاری رســمی عراق)واع(، احمد الصحاف، سخنگوی رسمی وزارت خارجه 
عراق در بیانیه ای اعلام کرد که فواد حسین، وزیر خارجه این کشور با فیصل بن 

فرحان، وزیر خارجه عربستان تلفنی رایزنی کردند.
فیصل بن فرحان در این گفت وگو بر ایستادگی عربستان در کنار ملت عراق 
تاکید کرد و گفت که این کشــور از ثبات و امنیت عراق حمایت می کند. در این 
بیانیه آمده است که دو طرف در خصوص نتایج سفر اخیر فواد حسین به تهران و 

تاثیرات مثبت آن بر روابط دوجانبه تهران و ریاض نیز رایزنی کردند.
بر اساس این گزارش، فواد حسین اخیرا به تهران آمد و با مقامات کشورمان از 

جمله ابراهیم رئیسی و امیرعبداللهیان دیدار و رایزنی کرد.
رئیس جمهوری در دیدار با وزیر خارجه عراق با قدردانی از رایزنی های دولت 
این کشور درباره امور منطقه ای گفت: ابتکارات و اقدامات عراق برای بهبود فضای 
همکاری میان کشــورهای منطقه بدون دخالت بیگانگان، در تقویت همگرایی 
منطقه ای موثر خواهد بود. رئیســی پنج دور گفت وگو بین ایران و عربســتان با 
وســاطت عراق را مفید توصیف و تاکید کرد که با تکمیل اجرای توافقات قبلی، 
مسیر برای ارتقای تعاملات هموار می شود. رئیس جمهوری کشورمان همچنین 

گفت: بازسازی و تقویت روابط عربستان با ایران به نفع امنیت منطقه است.

ویژه

تاکید ایران بر حفظ ثبات سیاسی عراق
وزارت امــور خارجه در بیانیه ای درخصوص تحولات اخیر عراق با بیان اینکه 
ایــران تنها راه حل خروج عراق از بحران جاری را توســل به رویکردهای گفت 
وگو محور، حفظ حقوق شهروندی، التزام به قانون اساسی و فرایندهای سیاسی 

می داند، تاکید کرد: تهران همواره خواهان عراقی با ثبات، امن و قدرتمند است.
به گزارش ایرنا، در بیانیه وزارت امور خارجه آمده است: جمهوری اسلامی ایران 
با ابراز خرسندی از بازگشت آرامش به عراق و با طلب مغفرت برای جان باختگان 
و آرزوی سلامت برای مجروحان حوادث اخیر، از صبر، حکمت و درایت دولت و 
ملت عراق و کلیه نهادهای قانونی کشور در عبور از فتنه ای بزرگ تقدیر می کند.

این بیانیه می افزاید: جمهوری اســلامی همانطور که پیشتر گفته است تنها 
راه حل خروج عراق از بحران جاری را، توســل به رویکردهای گفت وگو محور، 
حفظ حقوق شهروندی، احترام به نهادهای قانونی کشور، التزام به قانون اساسی 
و فرایندهای سیاسی می داند و امیدوار است تمامی گروه ها و جریان های سیاسی 
عراقی با مسئولیت پذیری و مشارکت سازنده در روند سیاسی، زمینه مناسب را 

برای تشکیل دولت جدید فراهم سازند.
وزارت امور خارجه در این بیانیه تاکید کرده است که جمهوری اسلامی ایران 
همواره خواهان عراقی با ثبات، امن، قدرتمند و ایفاگر نقش سازنده در  تحولات 
منطقه است و هیچگاه حمایت های خود را از روندها و نهادهای سیاسی و قانونی 
عراق دریغ نکرده اســت.  در ادامه این بیانیه آمده است: جمهوری اسلامی ایران 
از تمامی جریان های سیاسی، شخصیت ها و علاقه مندان به عراق قوی و مستقل 
می خواهد با احترام به حقوق و مطالبات یکدیگر در یک روند مســالمت آمیز و 
گفت وگو محور همراه با مسئولیت پذیری سیاسی و اجتماعی، تمامی مطالبات و 
اقدامات خود را در پرتو قانون و مجاری قانونی کشور دنبال و راه را برای هرگونه 

استفاده بدخواهان عراق مسدود کنند.

نقش کمرنگ لبنان در پیگیری سرنوشت
امام موسی صدر

»رباب صدر« ، خواهر امام موســی صدر با بیان این که ما هنوز به اطلاعات 
یا معلومات دقیق و حقیقی که مکان اســارت امام صدر در لیبی را نشان بدهد، 
دســت نیافته ایم گفت: دولت لبنان در پیگیری پرونده امام موســی صدر نقش 

ثمربخشی ندارد.
 رباب صدر به مناسبت چهل وچهارمین سالِ ربایش امام موسی صدر در  لیبی 
در گفت وگو با ایسنا در ارائه توضیحاتی در مورد آخرین پیگیری ها در مورد پروندهٔ 
امام موسی صدر با توجه به آخرین گزارش گزارشگر کمیتهٔ لبنانی پیگیری پرونده 
اظهار کرد: کمیتۀ رســمی پیگیری پروندهٔ امام موسی صدر کمیتۀ بسیار مهمی 
است و از چند شخصیت امنیتی و نظامی و سیاسی و همچنین دو وکیل بسیار 

مهم لبنانی و یک قاضی سرشناس و فعال تشکیل شده است.
وی افــزود: همچنین صاحب نظــران دیگری اطراف ما هســتند که با آنان 
دربارۀ پیگیری و هر اتفاق و خبر تازه ای مشــورت می کنیم. سال های سال است 
که کوشــش ها و فعالیت های این کمیته ادامــه دارد ولی ما هنوز به اطلاعات یا 
معلومات دقیق و حقیقی که مکان اســارت امام صدر را نشــان بدهد، که ایشان 
اکنون کجای لیبی هســتند، دست نیافته ایم. ایشان حتماً در لیبی هستند ولی 
این را ما نتوانســتیم بفهمیم که کجای لیبی و به چه حالی هستند. به خصوص 
کــه طرف لیبی به تفاهم نامه ای که میان لبنان و لیبی امضا شــده عمل نکرده؛ 
بر اســاس این تفاهم نامه باید در لیبی زندان ها و اماکن مختلف برای یافتن امام 
جست وجو شود.رباب صدر در پاسخ به این سوال که روند پیگیری این پرونده از 
سوی  مقامات ایران و لبنان را چه طور ارزیابی می کنید؟ با توجه به این که برخی 
معتقد هستند که پیگیری این پرونده از سوی ایران،  فقط معطوف و محدود به 
سالگرد ربوده شدن ایشان بوده و به انتشار بیانیه محدود شده است؟  خاطر نشان 
کرد: در واقع لبنان خودش خیلی ضعیف است و درگیر خیلی مسائل و مشکلات 
است و پیگیری قضیه ای به این بزرگی و اهمیت، موضوعی پیچیده است. با این 
وجود مســئولان لبنان آن مقداری که می توانستند کوشش کرده اند. آقای نبیه 
برِّی، رئیس پارلمان لبنان و ریاست جنبش أمل، خودش دوست دار امام است و 
کوشش های بزرگی در کنار ما انجام داده و جنبهٔ حقوقی این مسئله و هزینه های 
مالی و زمانی و اطلاعاتی آن را بر عهده گرفته اســت و هر چه را که در این باره 

لازم باشد ایشان انجام می دهد و همۀ ما هم در این پیگیری فعال هستیم.
  صدر در واکنش به این پرسش که نقش دولت کنونی لیبی در پیگیری این 
پرونده چیست و  با توجه به تغییر وضعیت در لیبی، مهم ترین مانع همکاری این 
دولت در راســتای پیگیری این پرونده چیست؟ خاطرنشان کرد: همان طور که 
پیش از این گفتم، دولت لبنان بسیار ضعیف است و نمی تواند نقش های خطیری 
را ایفا کند، چه برسد در قضیهٔ پیچیده و پراهمیتی مانند ربودن امام موسی صدر. 
البته با پیگیری هایی که از طرف خانواده انجام می شود و با یادآوری های مستمر، 

اقداماتی می کند ولی در واقع نقش ثمربخشی ندارد.
طرفلیبیاییکوتاهیمیکند

وی افزود: در این زمینه نکته مهمی که باید به آن اشاره کنم، تفاهم نامهٔ میان 
لبنان و لیبی اســت که در ســال 2013 امضا شد و متضمن بندهایی است که 
حاکی از مسئولیت دولت لیبی برای جستجوی اماکن اسارت و مخفی گاه های امام 
است. اما این تفاهم نامه عملًا اجرا نشده است و طرف لیبیایی کوتاهی می کند و 
همواره مطالبه کردیم که این تفاهم نامه اجرا شــود. خواهر امام موسی صدر که 
سال ها است، در لبنان زندگی می کند در پاسخ به این پرسش که به نظر شما 
مهم ترین میراث فکری و فرهنگی امام موسی صدر چیست و این تفکر و میراث 
فکری چگونه می تواند به مشکلات در جهان اسلام و لبنان کمک کند؟ اظهار کرد 
: امام موسی صدر توانست نقشۀ راهی بسیار غنی ، عمیق و کاربردی به لبنانی ها 
ارائه کند. ایشــان همۀ لبنانی ها را تعلیم دادند. راه حل مشکلات را به همه یاد 
دادند؛ به دولت، به مردم، به مؤسســه ها، به وزارتخانه ها، به طائفه ها. به خصوص 
برای شیعیان واقعاً سنگ تمام گذاشتند. هر چه که این ها احتیاج داشتند انجام 
دادند. هر چه که آنها  کم داشــتند، برایشان جبران کردند. هرچه متوجه نبودند 
و از قبل یاد نداشــتند ، یاد دادند، چه در زمینه هــای دینی، چه در زمینه های 
تربیتی، چه در زمینه های اجتماعی و چه در زمینه های انسانی واقعاً برنامه های 
بسیار مهمی برای کل شیعیان برجا گذاشتند.   وی که در حال حاضر مسئولیت 
اداره موسسات امام موسی صدر در لبنان را بر عهده دارد، در پاسخ به سوال دیگر 
ایســنا که در حال حاضر کارکرد موسسات امام موسی صدر در لبنان چیست؟ 
و  این موسســات تاکنون چه اقداماتی برای تبیین دیدگاه های امام موسی صدر 
انجام داده اند چون به نظر می رسد شناخت نسل جوان در ایران و لبنان از ایشان 
چندان زیاد نیســت؟ گفت : ما در حقیقت تماماً طبق همان برنامه ای که اخوی 
برای ما و مؤسسات گذاشتند، پیش می رویم و می توانیم مؤسسات را نمود عملی 
اندیشه های امام صدر بدانیم. یعنی در زمینۀ فعالیت های دینی، تربیت اجتماعی، 
تربیت ملی و تربیت انسانی همچنان طبق نقشۀ راه و برنامۀ فکریِ دینیِ فلسفیِ 

استراتژیکی که برای ما گذاشتند عمل می کنیم.
 ربــاب صــدر در همین ارتباط افزود : در این موسســات بچه هایی که به ما 
مراجعه می کنند احتیاج دارند که از همه نظر و در همۀ ابعاد به آن ها رسیدگی 

شود. مثلا در زمینهٔ پزشکی و سلامت.

دیپلماتیک

رویداد

وزیــران خارجه جمهوری اســلامی ایران 
و روســیه دیدار و گفت وگو کردند. ســپس، 
»سرگئی لاوروف« در نشست خبری مشترک 
با امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران در مسکو 
تاکیــد کرد که ایران و روســیه خط مشــی 
غربی ها که می خواهد جای قوانین بین المللی 

را بگیرد را نمی پذیرند.
ســرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه 
روز چهارشــنبه اعلام کرد که مسکو از متن 
نهایی احیای توافق هسته ای در مرحله فعلی، 

کاملا راضی است.
وزیر خارجه روســیه در ادامه با اشــاره به 
مذاکــرات رفع تحریم ها میــان ایران و 4+1 
افــزود: ما از احیای توافق هســته ای ایران و 
لغو همه تحریم های تحمیل شده علیه تهران 
حمایــت می کنیــم. مواضع مــا در ارتباط با 

بسیاری از مسائل با ایران منطبق است.
لاوروف در ادامــه گفت که در حال تلاش 
برای ایجاد منطقه آزاد تجاری با ایران هستیم.
وزیــر خارجــه روســیه گفــت کــه با 
امیرعبداللهیــان درخصوص پرونده ســوریه 
رایزنــی کردیم و مــا در مورد اجــرای روند 

آستانه برای حل بحران توافق نظر داریم.
سرگئی لاوروف همچنین اعلام کرد: ایران 
آماده کمک به حل وضعیت نیروگاه زاپوریژیا 

و مناطق اطراف آن است.
لاوروف در بخش دیگری از این نشســت 
گفــت: کار بر روی یک ســند جامع در مورد 

روابط روسیه و ایران در مرحله نهایی است.
وی همچنیــن خبر داد: نشســت منظم 
کمیســیون بین دولتی فدراســیون روسیه و 

ایران تا پایان سال برگزار می شود.
بر اســاس گزارش اســپوتنیک، وزیر امور 
خارجه روسیه، اعلام کرد: مطمئن هستم که 
سیستم های پرداخت »میر« و »شتاب« ایران 
در آینــده نزدیک ادغام خواهند شــد، بانک 
مرکزی فدراسیون روسیه و ایران روی »نقشه 

راه« کار خواهند کرد.
لاوروف افزود: در خصوص ادغام و استفاده 
متقابل از سیستم های پرداخت »میر« روسیه 
و سامانه »شتاب« ایران، مذاکرات اساسی در 

ســطح بانک مرکزی در حال انجام است. فکر 
می کنــم آنها در ماه ژوئیــه صحبت کردند و 
روی یک نوع نقشــه راهــی توافق کردند که 
ما را به این نتیجه برساند. مطمئنم به زودی 
این اتفاق خواهد افتاد. حسین امیرعبداللهیان 
در نشســت خبری با سرگئی لاوروف همتای 
روس خود در ســاختمان وزارتخانه روسیه با 
قدردانی از حسن استقبال وزیر خارجه روسیه 
اظهار کــرد: در جریان گفت وگوها قبل از هر 
چیز حامل پیام یکــی از رهبران اروپایی در 

موضوع اوکراین بودم.
وزیــر امور خارجه عنوان کــرد: ایده هایی 
برای پایان جنگ اوکراین مطرح است و ما در 
مسئله اوکراین درخصوص مسائل انسانی هم 

صحبت کردیم.
حاملپیامیکیازرهبراناروپایی

درموضوعاوکراینهستم
امیرعبداللهیــان وزیــر خارجه  حســین 
جمهــوری اســلامی هم در نشســت خبری 
مشــترک با همتای روس خود گفت: تشــکر 
می کنم از حسن استقبال وزیر خارجه روسیه. 
مــا در جریان گفتگوها قبل از هر چیز حامل 

پیــام یکی از رهبــران اروپایــی در موضوع 
اوکراین بودم و ایده هایــی برای پایان جنگ 
اوکراین مطرح است. ما در مسئله اوکراین در 

خصوص مسائل انسانی هم صحبت کردیم.
وزیر خارجه کشورمان افزود: در مناسبات 
دوجانبــه دربــاره مباحث مهمــی از جمله، 
مباحث تجاری، اقتصادی، ترانزیت، شــیلات، 
مســائل دفاعی و امنیتی گفــت وگو کردیم. 
خرســندیم کــه روابط دو کشــور در جهت 
درست خود قرار دارد و ما به توسعه همکاری 
اقتصادی با اســتفاده از ظرفیت های موجود 
مصمم هســتیم. مــا معتقد هســتیم که دو 
کشــور از ظرفیت های فراوانی برای گسترش 
مناسبات برخوردار هستند و در آینده نزدیک 
ســند همکاری دو کشــور پس از بررسی در 

مجالس، اجرا خواهد شد.
امیرعبداللهیــان درباره مســائل منطقه از 
جمله بحث افغانستان عنوان کرد: درخصوص 
افغانستان ما بر تشکیل دولت فراگیر برگرفته 

از همه گروه های این کشور تاکید داریم.
وی ادامه داد: در مسئله سوریه گفت وگوی 
مبسوطی را داشــتیم. ما در فرمت آستانه در 

کمک به برون رفت سوریه از وضعیت کنونی 
مصمم هســتیم. وزیر امور خارجه درخصوص 
مســأله یمن بیان کرد: در مسئله یمن تأکید 
ما بر پایدار ماندن آتش بس و بازگشت صلح و 
ثبات به این کشور و رفع کامل محاصره یمن 
اســت و گفت وگوها درباره این کشور باید بر 

مبنای یمنی - یمنی برگزار شود.
امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: ما درباره 
تداوم حمایت از عراق و کمک به تقویت ثبات 
این کشــور اتفــاق نظر داریم و از بازگشــت 
ثبات و امنیت به این کشــور بسیار خوشحال 
هســتیم و نقش رهبران و مراجع در صلح و 
ثبات مهم بوده است. امیرعبداللهیان تصریح 
کرد: درباره لغو تحریم ها ما آخرین متن طرف 
آمریکایی را دریافــت کردیم و همکاران من 
با دقت و ســرعت لازم در حال بررسی دقیق 
پیشــنهادات طرف آمریکایی هســتند. ما در 
مورد تضمین نیازمند متنی قویتر هســتیم و 
باید ضمانت های قویتر در این موضوع داشته 
باشــیم. وی ادامه داد: ما بر رسیدن به توافق 
پایدار جدی هســتیم، یکی از موضوعاتی که 
در تبادل پیام های شــفاهی مــا با طرف های 

مذاکره کننده مورد توجه قرار گرفته ولی باید 
در متــن هم آن را نیرومندســازی کنیم این 
اســت که اولا آژانس بین المللی انرژی اتمی 
باید از رفتار سیاســی خود فاصلــه بگیرد و 
صرفا بر تکیلف و وظیفــه فنی خود متمرکز 
شــود. ثانیا برای ایران قابل قبول نیست که 
پس از بازگشت همه طرف ها به برجام مجددا 
شاهد برخی از دیدگاه های سیاسی و اتهامات 

بی اساس آژانس باشیم.
رسیدنبهتوافقدور
ازدسترسنیست

وزیــر امور خارجه با بیــان اینکه ایران به 
مسائل پادمانی آژانس هم توجه دارد، متذکر 
شــد: اگر آمریکا واقع بینانه عمل کند و متن 
موجود را نیرومندســازی کنیم، رســیدن به 

توافق دور از دسترس نخواهد بود.
وی گفت که نسبت به برداشتن تحریم های 
مربوط به برنامه هسته ای خوشبین هستیم و 
هــدف از مذاکرات وین رســیدن به توافق با 

ثبات و پایدار است.
وی با قدردانی از نقش مســکو در حمایت 
از مواضع منطقــی ایــران در مذاکرات رفع 
تحریم ها گفت: به محض اینکه بررســی های 
خــود را نهایی کنیــم از طریــق هماهنگ 
کننده اروپایی پاســخ خود را اعلام خواهیم 
کرد. مذاکره کنندگان ارشــد ما ماه ها در وین 
گفت وگــو کردند و هدف ما رســیدن به یک 
توافق خوب، قوی و پایدار اســت و امیدوارم 
با واقع بینی طرف آمریکایی به توافق دســت 
پیدا کنیم. امیرعبداللهیان با بیان اینکه ایران 
از موقعیــت ژئوپولتیکی ممتــازی برخوردار 
است، افزود: ما تقویت مسیرهای ترانزیتی از 
جمله شمال - جنوب را عامل مهم در کمک 
به توســعه منطقه و کمک بــه تأمین امنیت 
زنجیــره غذایی می دانیــم و امیدواریم تمام 

مسیرهای سه گانه فعال شود.
وزیر امور خارجه عنــوان کرد: در موضوع 
کُریدور غربی نیز آماده عملیاتی کردن کریدور 
رشت - آستاراخان هستیم؛ این کُریدور مورد 
توافق ایران و روسیه قرار گرفته و احداث فاز 

اول این طرح در دستور کار قرار دارد.

لاوروف در نشست خبری با وزیرخارجه ایران:

مسکوازاحیایتوافقهستهایحمایتمیکند
امیرعبداللهیان: به برداشتن تحریم ها خوشبینم

آمریکا: 

هنوز با ایران بر سر احیای برجام به تفاهم نرسیده ایم

انتقاد اولیانوف از بازی کشورهای غربی با مسئله پادمانی

معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
یک کنفرانس خبری به ســوالاتی درباره آخرین 
تحولات مذاکرات احیای توافق هســته ای پاسخ 

داد.
به گزارش ایســنا، وبــگاه وزارت  امور خارجه 
آمریکا نوشــت، ودانت پاتل، معاون ســخنگوی 
وزارت امــور خارجــه آمریکا در یــک کنفرانس 
خبری در پاســخ به این که چه اطلاعات تازه ای 
از مذاکرات احیای توافق هســته ای وجود دارد و 
آیا واکنشــی به گزارش هایــی دارد که آن ها ادعا 
شدع ایران و آمریکا به توافقی دست یافته اند که 
در دو-ســه هفته آینده اعلام می شود، گفت: این 
گزارش ها صحت ندارند. ما به تفاهم نرســیده ایم. 
وضعیت هنوز همان طوریســت که دیروز توضیح 
دادم. ما نظــرات ایران درباره متن پیشــنهادی 
اتحادیــه اروپا را از طریق اتحادیــه اروپا دریافت 
کردیم و پاسخمان را چهارشــنبه، 24 اوت ارائه 

دادیم. حالا ایران باید پاسخ بدهد.
اظهارات پاتــال در این باره، در پی این مطرح 
می شــود که ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور 
خارجــه ایران، چهارشــنبه گذشــته از دریافت 
پاســخ دولت آمریکا به  نظرات جمهوری اسلامی 

ایران برای حل و فصــل موضوعات باقی مانده در 
مذاکرات رفع تحریــم، از طریق هماهنگ کننده 

اروپایی گفت وگوها خبر داد.
کنعانی اعلام کرد : بررسی دقیق نظرات طرف 
آمریکایی آغاز شده و جمهوری اسلامی ایران پس 
از تکمیل بررســی ها، نظرات خود در این رابطه را 

به هماهنگ کننده اعلام خواهد کرد.
پاتل در پاسخ به این که آیا برنامه ای برای دور 
دیگری از مذاکرات وجــود دارد یا نه، گفت: من 
در حال حاضــر اطلاعات بخصوص دیگری ندارم 
که ارائه بدهم. مســلما قرار نیســت به طور عانی 
مذاکره کنیم. ما در تلاش برای دســت یافتن به 
دیپلماسی هدفمند برای بازگشت به پایبندی به 
برجام ثابت قدم و صادق بوده ایم و همچنان بر این 
باوریم که بازگشــتی دوجانبه به پایبندی نه تنها 
در راستای منافع امنیتی آمریکاست؛ همچنان در 
بر دارنده مزایایی در زمینه منع اشاعع تسلیحات 
اتمی است، بلکه قدم مهمی برای ثبات منطقه ای 

است.
او در ادامه در پاســخ به سوال دیگری درباره 
روابط ایران و روســیه، مدعی شــد که روســیه 
تعدادی پهپاد از ایران دریافت کرده که بخشی از 

برنامه روســیه برای وارد کردن صدها پهپاد ایران 
از انواع مختلف است. به ادعای او، مقامات روسیه 
در حــال دوره دیدن در ایــران برای به کارگیری 
این پهپادها هستند و این کشور قرار است از این 

پهپادها در جنگ علیه اوکراین استفاده کند.
ادعای این مقــام آمریکایی در پی این مطرح 
می شود که جیک ســالیوان، مشاور امنیت ملی 
آمریکا مدتی پیش در یک کنفرانس خبری مدعی 
شــده بود، ایران در حال آماده سازی برای تحویل 
صدها پهپاد دارای قابلیت حمل سلاح به روسیه 

برای استفاده در جنگ اوکراین است.
مشــاور امنیت ملی آمریکا مدعی شــده بود، 
»اطلاعاتی در دست داریم که نشان می دهد ایران 
در حال آماده شدن برای آموزش نیروهای روس 

در این زمینه است.«
پس از این ادعای ســالیوان، چند مقام دولتی 
دیگر آمریکا از جمله رییس ســازمان سیا نیز بر 

اظهارات او صحه گذاشتند.
این در حالی است که ناصر کنعانی، سخنگوی 
وزارت امــور خارجه ایران در پاســخ به ســوال 
خبرنــگاران درباره اظهارات مشــاور امنیت ملی 
امریکا دربــاره فروش فناوری های نوین ایرانی به 

روسیه، تصریح کرد: ســابقه همکاری های میان 
جمهوری اســلامی ایران و فدراسیون روسیه در 
حوزه برخی فناوری های نویــن به پیش از آغاز 
جنگ در اوکرایــن بر می گردد و در مقطع اخیر 

هیچ تحول خاصی در این ارتباط رخ نداده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه افزود: موضع 
جمهوری اســلامی ایران در قبال جنگ اوکراین 
کاملا روشن اســت و بارها بصورت رسمی اعلام 

شده است.
کنعانی در ادامه افزود: ادعای مقام آمریکایی در 
حالی اســت که امریکا و اروپایی ها سال ها است 
کشــورهای اشغالگر و متجاوز از جمله در منطقه 
غرب آســیا را به انباری از ســلاح های کشنده 

متنوع خود تبدیل کــرده اند که قطعاً بدون این 
تسلیحات، تداوم بیش از هفت دهه تجاوز، جنایت 
و اشــغالگری صهیونیســت ها در سرزمین های 

اشغالی ممکن نبود.
وزارت امــور خارجه آمریکا در آخر نوشــت، 
پاتال در پاســخ به این که آیا آمریکا هم با رژیم 
صهیونیســتی هم نظر اســت که ایران به جهاد 
اسلامی فلســطین کمک می کند، با ادعایی علیه 
مقــش ایران در منطقه گفت: آمریکا هیچ ابهامی 
در زمینــه اقدامات ثبات زدای ایــران در منطقه 
ندارد. اگر ایران می خواهد نشان دهد که می تواند 
بازیگری مسئول باشــد، الان زمانش رسیده که 

نقشی سازنده در منطقه ایفا کند.

نماینده روســیه در ســازمان های بین المللی 
در وین در گفت وگویی با تاکید بر این که پاســخ 

دادن ایران به سوالات اساسی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی منجر به مختومه شدن پرونده ایران 

در شــورای حکام آژانس خواهد شــد، گفت که 
نگرانی کشــورهای غربی درباره برنامه هسته ای 

ایران بی اساس است.
به گزارش ایســنا به نقل از روزنامه روســی 
ایزوســتیا، میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در 
ســازمان های بین المللی در وین در گفت وگو با 
ایــن روزنامه گفت که بیشــتر نگرانی های غرب 
درباره ذرات اورانیوم که پیش از ســال 2003 در 

تاسیسات ایران یافت شده بود، بی اساس است.
اولیانوف گفت، »هیچ فعالیت غیرقانونی ای در 

حال حاضر در این تاسیسات انجام نمی شود.«
نماینده روسیه در وین درباره پرونده هسته ای 
ایران در شورای حکام آژانس گفت: ایران باید به 

سوالات اساسی ]آژانس بین المللی انرژی اتمی[ 
در حدی که می تواند پاســخ دهد تا در شــورای 
حــکام برای خارج کردن این موضوع از دســتور 
کار تصمیم گیری شــود. او تاکید کرد، »ایران به 
شرکای غربی مذاکرات وین که از اعضای شورای 
حکام هســتند، اعتماد نــدارد.  این بی اعتمادی 
دلیل دارد«. اولیانوف علاوه بر این، درباره باز بودن 
پرونده هسته ای ایران در شورای حکام گفت: این 
ابزار قدرتمندی در دستان کشورهای غربی است. 
مســئله ای ایجاد شــده اســت و آن ها هر کاری 
می کنند تا این موضوع مختومه تلقی نشــود. به 
همین دلیل است که برای ایران مهم بود از تمامی 
شرکای برجام تضمین بگیرد که این مسئله را در 

شــورای حکام مطرح نخواهند کــرد. اگر تهران 
توضیحات لازم را به آژانس بدهد، رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس گزارش رضایت بخشی درباره این 
موضوع خواهد نوشــت. مســئله ای که اولیانوف 
می گوید اخیرا درباره پرونده هسته ای ایران مطرح 
شده است، به تحقیقات آژانس درباره یافت شدن 
ذرات اورانیوم در »سه محل اعلام نشده از سوی 
ایران« اشاره دارد. به گزارش ایسنا، اشاره اولیانوف 
به پاســخ دادن ایران به سوالات آژانس در حالی 
مطرح می شــود که حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
امور خارجه ایران اخیرا در گفت وگویی با آنتونیو 
گوترش، دبیرکل ســازمان ملل درباره مذاکرات 

رفع تحریم ها خاطر نشان کرد:

اقدام به موقع نیروی دریایی سپاه در زمینه 
کنترل و یدک قایق بدون سرنشین آمریکایی با 
هدف ایمن سازی مسیر کشتی رانی و جلوگیری 
از وقوع حادثه احتمالی که طی هفته های اخیر 

چند مورد از آن رخ داده، انجام شده است.
به گزارش ایســنا به نقــل از نورنیوز، روز 
سه شنبه ۸ شــهریورماه یک فروند قایق بدون 
سرنشــین آمریکایی که ارتباطات ناوبری آن 
قطع شده بود از سوی شناور پشتیبانی نیروی 
دریایی ســپاه در خلیج فارس کنترل و یدک 
شد.اقدام به موقع نیروی دریایی سپاه در زمینه 
کنترل و یدک قایق بدون سرنشین آمریکایی با 

هدف ایمن سازی مسیر کشتی رانی و جلوگیری 
از وقوع حادثه احتمالی که طی هفته های اخیر 

چند مورد از آن رخ داده، انجام شده است.
باحضور ناوچه آمریکایی در منطقه و توجیه 
شــدن به مسائل امنیتی و ناوبری بدون خطر، 
قایق فوق با تصمیم فرمانده ناو پشتیبانی سپاه 

رها شد.
طی هفته های اخیر تعداد زیادی از قایق های 
بدون سرنشین آمریکایی از مبدا بحرین و خارج 
از پروتکل های مربوط به استفاده از شناورهای 
بدون سرنشــین و هدایت پذیــر از راه دور به 
ســمت آب های بین المللی و مسیر کشتیرانی 

بین المللی اعزام شده اند که موجب شکل گیری 
مشکلاتی در خطوط کشتیرانی شده است.

براســاس گزارش های رسیده از شناورهای 
ماهیگیری، تجــاری، نفت کــش و.. .، تاکنون 
چندین مورد تصادف با ایــن قایق ها به وقوع 
پیوســته که موجب نگرانی خدمه و صاحبان 
کشتی های تجاری شده است. این نوع شناورها 
که هنوز مشخص نیست با چه هدفی به خطوط 
کشتیرانی اعزام می شوند، به دلیل احتمال قطع 
ارتباطات ناوبری، می توانند منشاء بروز حوادث 

دریایی غیر قابل پیش بینی بشوند.
نیروی دریایی آمریکا با روایتی هالیوودی و 
خلاف حقیقت در این باره ســعی کرد از این 
اتفاق یک حماســه خلق کند تا شــاید بتواند 

بخشی از ناکامی های خود را پوشش دهد. 
به گزارش ایسنا،  فرماندهی مرکزی نیروهای 
دریایی آمریکا روز سه شنبه در بیانیه ای مدعی 
شد که یک کشتی ایرانی سعی در تسخیر یک 

پهپاد دریایی آمریکایی داشته است.
شبکه سی ان ان در خبری به نقل از بیانیه 
فرماندهی مرکزی نیروهــای دریایی آمریکا و 
برخی از مقامات دفاعی این کشــور مدعی شد 
که یک کشــتی ایرانی در واپسین ساعات روز 

دوشنبه سعی داشته با استفاده از یک ریسمان، 
پهپاد آمریکایی را در خلیج فارس تسخیر کند.

در این بیانیه آمده است که کشتی »یو اس 
اس تاندربولت« که در آن نزدیکی ها بوده »فورا 
پاسخ می دهد«. یک مقام دفاعی آمریکا مدعی 
شــد که نیروهای آمریکایی به طور مستقیم با 
ایرانیان ارتباط برقرار کردند و از آن ها خواستند 

که پهپاد را پس بدهند.
در ایــن بیانیه ادعا شــده اســت که پس 
از نزدیکــی کشــتی آمریکایــی و هلیکوپتر 
»ســی هاوک« آمریکا به پهپاد، ایرانیان طناب 
بوکســل را از این پهپاد جــدا و پس از چهار 

ساعت آن ناحیه را ترک کردند.
به اظهــارات تحریک آمیز  ایــران  واکنش 

فرمانده سازمان تروریستی سنتکام
 یک مقــام مطلع نظامــی در گفت وگو با 
نورنیوز به اظهارات فرمانده سازمان تروریستی 
ســنتکام واکنش نشــان داد و گفت: حضور 
نامشروع نیروهای نظامی آمریکا در خلیج فارس 
همواره موجب ایجاد ناامنــی بوده و این روند 
اخیرا با بهره گیری از قایق های بدون سرنشین، 
مشکلات جدیدی را برای کشتیرانی ایمن در 
منطقه ایجاد کرده است. ژنرال گوریلا فرمانده 

تروریست های سنتکام روز گذشته اقدام سپاه 
در کنترل قایق بدون سرنشین آمریکا در خلیج 
فارس را غیر قانونــی و بی ثبات کننده عنوان 
کرده بود. این مقام نظامی ایران با اشاره به اقدام 
به موقع نیروی دریایی سپاه در کنترل و یدک 
یک فروند قایق بدون سرنشــین آمریکایی که 
ارتباطات ناوبری آن قطع شده بود، اظهار کرد: 
اخیراً تعداد زیــادی از قایق های نظامی بدون 
سرنشین با پوشش کاوشــگر از سوی نیروی 
دریایی آمریکا به پهنــه خلیج فارس و دریای 
عمان اعزام می شوند که ضمن تهدید امنیت 
خطوط کشتیرانی وقوع برخی حوادث دریایی 

را نیز به دنبال داشته است.
او با تاکید بر عزم نیروهای دریایی جمهوری 
اسلامی ایران برای تداوم اجرای ماموریت های 
قانونی وضروری خود در خلیج فارس و دریای 
عمان گفت: ما چون گذشته نسبت به اقداماتی 
که موجب ناامنی در منطقه می شود بی تفاوت 
نخواهیم بود و برای جلوگیری از ایجاد هرگونه 
ناامنــی و بی ثباتــی به وظایــف قانونی خود 
در چارچــوب ماموریت هــای ذاتی حفاظت و 
ایمن سازی خطوط کشــتیرانی ادامه خواهیم 

داد.

توقیف و رهاسازی شناور آمریکایی توسط نیروی دریایی سپاه 


